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هدیه به خوانندگان

اخبار ادبی و هنری

حضرت امام خمینی)ره(: هیچگاه از کارها مأیوس نشوید، 
چون همه چیز یکدفعه درست نمی شود و کارهای بزرگ باید 

به تدریج صورت گیرد.

در پرتو وحی

توصیف عالمان بی عمل
»مثــل حال آنان که )علم تورات را( حمل کردند و خلاف 

آن عمل نمودند، به درازگوشی ماند که بار کتابها را بر پشت 

کشــد )و از آن هیچ نفهمد و بهره نبرد( آری قومی که مثل 

حالشان این است که آیات خدا را تکذیب کردند، بسیار مردم 

ســتمکار بدی هستند و خداوند هرگز ستمکاران را رهبری و 

هدایت نخواهد کرد.«                  سوره جمعه- آیه۵
جاده صاف کن کارگردان سلطنت طلب 

در رسانه ملی کیست؟
به رغم هشــدارها نسبت به پدیده نفوذ فرهنگی، برخی نهادها 
و ســازمان های دولتی و حاکمیتی چنان که باید نفوذ فرهنگی را 

جدی نمی گیرند.
کیهان در 19 دی ســال جاری، نســبت بــه به کارگیری یک 
کارگردان ســلطنت طلب در مرکز امور نمایش سیما هشدار داد و 
سؤال کرد؛ دلیل انتخاب »س.م« برای ساخت یک سریال سنگین 

ویژه شبکه دوم سیما چیست؟
متاســفانه خبرهای رسیده حاکی است کارگردان یاد شده کار 
ســاخت سریال هر شبی را به نیمه رسانده است و مدیران مربوطه 

همچنان در قبال یک سؤال ساده کیهان پاسخی در کف ندارند.
این ســکوت نشــان می دهد؛ در نزد مدیران مربوطه و خاصه 
مدیری که حکم به اســتفاده از کارگردان مذکور داده، به کارگیری 
و جولان دهی کارگردانی هتاک نســبت به انقلاب اسلامی، مسئله 
نیست! وگرنه چه دلیلی دارد که با وجود انذار، یک سینماگر هتاک 

در مقام کارگردانی سریالی هر شبی تکیه بزند؟!
در همــان خبر 19 دی تاکید کردیم کــه با وجود کارگردانان 
متعهد، چرا باید از فردی بدنام اســتفاده شود که دوران پهلوی را 
دوران سرخوشــی و دلشادی مردم ایران توصیف می کند و دوران 
پس از پیروزی انقلاب اســلامی را دوران ســیاه و سرشار از غم و 

اندوه و مصیبت؟
فیلم »صد سال به این سال ها« به حدی شرم آور است که دولت 

فعلی هم جرات دادن مجوز نمایش بدان را ندارد. 
چه اتفاقی افتاده اســت؛ کارگردانی با وجود اهانت به انقلاب و 
ســتایش حکومت جور و طاغــوت، ناگهان محبوب برخی مدیران 
سیما می شود و یا به حدی »حرفه ای« تشخیص داده می شود که 
مدیران مربوطه، حرفــه ای بودن وی را به عدم تعهدش به انقلاب 

ترجیح می دهند؟! 
کیهان اغلب مدیران سیما و از جمله دکتر علی عسکری را فردی 
متدین و انقلابی می داند اما این را هم نمی پذیرد که برخی از مدیران 
سطوح میانی،  نسبت به هتک حرمت انقلاب اسلامی، بی اعتنا بمانند 
و راه خود را بروند. مدیریت رسانه ملی باید از مدیران مربوطه دلیل و 
حجت به کارگیری کارگردان درجه سوم و ضدانقلاب را مطالبه کند.

در حالــی که رســانه های ضدانقــلاب نــام هنرمندانی را که 
کوچک ترین ارتباطی با جریان های ارزشــی ســینما و تلویزیون 
داشــته باشند سانسور کرده و به ترور شــخصیت  آنها می پردازند 
در تنهــا تریبون رســمی دیــداری و شــنیداری نظــام مظلوم 
 جمهوری اسلامی،یک سلطنت طلب، پروژه ای سنگین را به چنگ

 می آورد و..!
حال شاعر انقلاب وخیم است

مردم برای »احمد عزیزی« دعا کنند
فرزند احمد عزیزی، شاعر پیشکسوت انقلاب و دفاع مقدس از 
وخیم بودن حال پدرش خبر داد و گفت: از همه مردم تقاضا می کنیم 

که برای این شاعر دعا کنند.
ابوالفضــل عزیزی، فرزند احمد عزیزی در گفت وگو با خبرنگار 
کیهان اظهار داشــت: حال پدرم اصلا خوب نیست. او مدت هاست 
تغذیه نشده و فقط از طریق سرم مواد مورد نیاز بدنش تأمین می شود. 
به همین دلیل هم شکم وی ورم کرده و روده هایش نیاز به جراحی 

دارد. پزشک ها گفته اند این جراحی ریسک بسیار بالایی دارد. 
وی همچنیــن از کم توجهی مدیران فرهنگی و وزارت ارشــاد 
انتقــاد کرد و تصریح کرد: اگر پدرم تا به حال زنده مانده به خاطر 
حمایت های رهبر معظم انقلاب است که همیشه پی گیر احوال این 

شاعر بودند.
فرزند احمد عزیزی در پایان گفت: از همه مردم تقاضا می کنم 
که برای پدرم دعا کنند. در شــرایط کنونی فقط خدا می تواند به 

پدرم کمک کند.
 هشدار گلعلی بابایی

 به کم کاری در انتشار رمان انقلاب
در شــرایطی که برخی از ناشران خصوصی با اهداف خاصی به 
سرمایه گذاری و انتشــار رمان هایی درباره انقلاب از نگاه خودشان 
مشغول هستند، در جبهه انقلاب فعالیت و سرمایه گذاری چندانی 

را شاهد نیستیم!
گلعلی بابایی، نویســنده و پژوهشگر دفاع مقدس در گفت وگو 
بــا خبرنگار کیهان گفت: برخی از ناشــران خصوصی که به خاطر 
انتشــار کتاب های مشــکل دار از لحاظ اخلاقی و سیاسی مشهور 
هستند، با اهداف خاصی در زمینه انتشار رمان با موضوع انقلاب هم 
سرمایه گذاری می کنند. آنها در این رمان ها سعی دارند گروه هایی 
که تحت عنوان چریک و مجاهد، مدعی انقلاب بودند، اما بعدها با 
غربی ها و آمریکایی و حتی سلطنت طلب ها و صهیونیست ها هم پیمان 

شدند و دستشان برای مردم رو شد را تطهیر کنند.
نویسنده کتاب »همپای صاعقه« تصریح کرد: مسئولین فرهنگی 
باید نسبت به این مسئله هوشیار باشند. بدون تردید این دسته از 
ناشران با ســرمایه گذاری روی چنین رمان هایی سعی در تحریف 

تاریخ و مخدوش کردن انقلاب و مبارزات مردم را دارند. 
وی در پاســخ به این پرســش که در مواجهه بــا این طیف از 
ناشران چه باید کرد هم گفت: من توصیه ای برای مقابله یا ممانعت 
از انتشــار کتاب های این جریان نمی کنم؛ آنهــا درحال کار خود 
هســتند، اما این ســو و در جبهه انقلاب هم باید سرمایه گذاری و 
کار در جهت انتشــار کتاب های درست و بیان کننده حقایق درباره 
انقلاب انجام شــود. باید همان امکاناتی که ناشران خصوصی دارند 
 را نویســنده های جبهه انقلاب هم داشــته باشــند. اما این اتفاق

 نمی افتد.
 یعنــی نویســنده های مومن و متعهد به انقلاب، همیشــه از 
امکاناتی کــه جبهه مقابل دارند، محروم هســتند و چه در چاپ 
و چــه توزیع کتاب، محدودیــت دارند و مغفــول می مانند. باید 
زمینه برای نویســندگان معتقد فراهم تر از گذشــته شــود و این 
 گروه از نویســنده ها هم فرصت نوشــتن کتاب هایی درباره انقلاب

 پیدا کنند.
بابایی همچنین به کمبودها در حوزه ادبیات انقلاب اشاره کرد 
و اظهار داشت: رمان انقلاب چند قدم از رمان دفاع مقدس عقب تر 
اســت. برخلاف عرصه دفاع مقدس که ما منابع پژوهشــی زیادی 
ازجمله کتاب های خاطره داریم اما منابع تاریخ  انقلاب اســلامی 
در مقایســه با دفاع مقدس بســیار محدود اســت. همین مسئله 
 هم دســت نویســندگان را در نگارش رمان درباره انقلاب اسلامی

 بسته است. 
این نویسنده در پایان گفت: البته تلاش هایی که آقای بهبودی 
و همکارانشان برای ثبت خاطرات مبارزین انقلاب انجام می دهند 
هم بایستی مورد توجه و استناد نویسندگان محترم رمان در حوزه 
انقلاب اسلامی قرار بگیرد. چه بسا در میان همین متون سوژه های 

نابی وجود داشته باشد.

جمهوری اسلامی ایران و جمهوری آذربایجان در 
آذربایجان  رئیس جمهوری  علی اف  الهام  سفر  جریان 
به تهران، برای توسعه همکاری های دوجانبه خود دو 

یادداشت تفاهم همکاری امضاء کردند.
»الهام علی اف« رئیس جمهــور آذربایجان، در صدر یک 
هیئــت بلندپایه سیاســی و اقتصادی صبح یکشــنبه وارد 
تهران شــد. حســن روحانی رئیس جمهوری روز یک شنبه 
در مجموعــه تاریخی – فرهنگی ســعدآباد از الهام علی اف 

رئیس جمهوری آذربایجان به  طور رسمی استقبال کرد.
جمهوری اسلامی ایران و جمهوری آذربایجان در جریان 
سفر الهام علی اف رئیس جمهوری آذربایجان به تهران، برای 
توســعه همکاری های دوجانبــه خود دو یادداشــت تفاهم 

همکاری امضاء کردند.
یادداشــت تفاهم همکاری بین مرکز مبارزه با پولشویی 
و اطلاعات مالی جمهوری اســلامی ایــران با اتاق نظارت بر 
بازارهای مالی جمهوری آذربایجان در خصوص همکاری در 
زمینه پیشگیری از تطهیر وجوه یا سایر دارایی های حاصل از 
جرم و تأمین مالی تروریسم و یادداشت تفاهم همکاری میان 
راه آهن جمهوری اســلامی ایران و شــرکت سهامی راه آهن 
جمهــوری آذربایجان در خصوص توســعه اتصالات ریلی در 
پایان نشست مشــترک هیئت های عالی رتبه دو کشور و در 

حضور روحانی و علی اف به امضاء رسید.
بهره برداری آزمایشی

 از خط آهن آستارا – آستارا
در جریان ســفر رئیس جمهــور آذربایجان به ایران و در 
راستای اجرای توافق  فی مابین دولت جمهوری اسلامی ایران 
و دولت جمهوری آذربایجان در خصوص اتصال راه آهن های 

دو کشور،  خط آهن آستارا – آستارا به بهره برداری رسید. 
با افتتاح و بهره بــرداری از این خط آهن و همچنین 
تکمیل پروژه راه آهن رشــت  - آســتارا با مشارکت دو 
کشــور، جمهوری اســلامی ایران از طریــق جمهوری 
آذربایجان به راه  آهن اروپا  وصل می شــود و این کشور  
نیــز از طریق خطــوط ریلی به خلیج  فارس دسترســی 
مســتقیم پیدا می کند و از این  طریق امکانات وســیعی 
برای استفاده پرثمر و گسترده از ظرفیت های ترانزیتی و 
حمل و نقلی برای دو کشــور  بوجود می آید به گونه ای که 
با اتصال خط آهن دو کشور، کالا به راحتی از بندرعباس 

و از طریــق خــاک  آذربایجان به کشــورهای روســیه، 
اسکاندیناوی و اروپایی حمل می شود.

نشست مشترک خبری روسای جمهور ایران و آذربایجان
رئیس جمهور کشــورمان در نشســت مشترک خبری با 
رئیس جمهوری آذربایجان خاطرنشان کرد: حجم تجارت 10 
ماهه ســال جاری بین تهران و باکو نشــانگر آن است که دو 
کشور در مســیر تلاش برای توسعه و تحکیم هر چه بیشتر 

روابط همه جانبه قرار دارند.
وی با اشــاره به نقش مهــم ایــران و آذربایجان در 
زمینه ترانزیت جنوب – شــمال بر اهمیت اتصال راه آهن 
آستارا – آســتارا تأکید کرد و گفت: آذربایجان در زمینه 
راه آهن رشــت به آستارا مشارکت خواهد کرد و دو کشور 
با مشارکت یکدیگر مســیر مهم ترانزیتی رشت به آستارا 

را آغاز می کنند.
روحانی با اشــاره به آمادگی دو کشــور برای همکاری 
در زمینه انرژی، اظهارداشــت: جمهوری اسلامی ایران برای 
ســوآپ نفت و فرآورده های نفتــی از آذربایجان به آب های 
جنوب آمادگی دارد و امیدواریم شــاهد فعالیت های بیشتر 

دو کشور در این زمینه باشیم.
رئیس جمهور تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران معتقد 
اســت که تمامیت ارضی کشورها باید محترم شمرده شود و 
مشکلات منطقه بایستی از طریق سیاسی و گفت وگو حل و 
فصل گردد و از این رو امیدواریم مســئله قره باغ نیز از طریق 

گفت وگو به نتیجه نهایی برسد.
رئیس  جمهور آذربایجان نیز در نشســت خبری مشترک 
با رئیس جمهور ایران با اشــاره به افزایش 70 درصدی حجم 
تبادلات تجاری  دو کشــور طی سال گذشته، اظهار داشت: 
این موضــوع حاصل اجــرای توافقات امضاء شــده بین دو 
کشــور اســت و امروز تمام اسناد امضاء شــده بین تهران و 
باکو، اجرایی شــده و یا در مســیر اجرایی شدن قرار دارد و 
از جمهوری اســلامی ایران به خاطر شروع سرمایه گذاری در 

آذربایجان سپاسگزار هستیم.
رئیس  جمهوری آذربایجان خاطرنشان کرد: روابط ایران 
و آذربایجان نه تنها برای مردم دو کشور بلکه برای ملت های 
منطقه مهم است و روابط نزدیک تهران – باکو هدیه ای برای 

کشورهای منطقه محسوب می شود.

تاکید بر  تسریع اجرای توافقات
روحانی در نشســت مشــترک هیئت هــای عالی رتبه 
جمهوری  اســلامی ایران و جمهوری آذربایجان در تهران، با 
اشــاره به اینکه روند توسعه مناســبات تهران - باکو به  طور 
مستقیم از سوی روسای جمهوری دو کشور حمایت می شود، 
تلاش در جهت اجرای ســریع اسناد و توافقات را  گامی مهم 

در توسعه و تعمیق مناسبات دانست. 
به گزارش تســنیم، وی توســعه همکاری های بانکی دو 
کشور را بسیار حائز اهمیت دانست و افزود: بانک های مرکزی 
دو کشــور تفاهمات خوبی با یکدیگر داشــتند که امیدواریم 
با اجرایی شدن آنها  شاهد توســعه همکاری های بین بانکی 

و گسترش روابط تجاری و اقتصادی بین دو کشور باشیم. 
رئیــس  جمهور با اشــاره بــه اینکه ایــران و جمهوری 
آذربایجان در بســیاری از مســایل منطقــه ای و بین المللی 
 اشتراک نظر دارند، گفت: ما تروریسم را خطری بزرگ برای 
منطقه می دانیم و معتقدیم مســئله تروریســم با  جنگ و از 
طریق نظامی به حل و فصل نمی رســد، بلکه تفکر تروریســم 

باید از لحاظ ریشه فرهنگی آن خشکانده شود. 
روحانــی با بیان اینکه اگر تروریســت ها توســط برخی 
کشــورهای منطقه حمایت نشــوند می توان در مدت  زمان 
کوتاهــی بــر آنها پیروز شــد، گفت: این تفکــر بی نتیجه و 
اشتباهی اســت که برخی کشورها تصور می کنند، از توسعه 
تروریسم به عنوان  ابزاری برای اجرای سیاست های منطقه ای 

خود می توانند استفاده کنند. 
الهــام علی اف رئیس جمهــوری آذربایجــان نیز در این 
نشست با تقدیر از میهمان نوازی و استقبال جمهوری  اسلامی 
ایران، گفت: توســعه و گسترش روابط و همکاری های ایران 
و آذربایجان باعث افتخار ماســت و این  در حالی است که در 
چند سال گذشته مناسبات دو کشور به بالاترین سطح خود 

رسیده و باید این روند ادامه  یابد. 
علی اف با تاکید بر حمایت های متقابل جمهوری اسلامی 
ایــران و جمهوری آذربایجان در ســازمان های بین المللی از 
یکدیگر و تجلیل از  سیاست ضدتروریسم ایران در صحنه های 
منطقــه ای بین المللی، گفت: خوشــحالیم که امــروز ایران، 
روســیه و ترکیه در راســتای  حل و فصل مســایل سوریه به 
راه حل مشترکی دســت یافتند که این می تواند نمونه بسیار 

خوبی از همکاری های  منطقه ای باشد. 

سفر الهام علی اف رئیس جمهوری آذربایجان به ایران

 تهران و باکو ۲ یادداشت تفاهم همکاری امضا کردند

رئیس جمهور گفت: در هفته های گذشــته شاهد 
مشــقات مردم اهواز، ناشی از گرد و غبار و در تهران 
و شــهرهای دیگر شــاهد آلودگی هوا بودیم؛ اینها 
هشدارهایی برای ما هستند تا مسئولیتمان را فراموش 

نکنیم.
به گــزارش فــارس، حســن روحانــی، رئیس جمهور 
کشــورمان همزمان با آغاز هفته منابع طبیعی و آبخیزداری 
و روز درختکاری، پس از کاشــت یک نهال، روز درختکاری 
را مناسبتی حائز اهمیت توصیف کرد و گفت: ضروری است 
که مردم در این روز، مشــارکت بیشتری در موضوع کاشت 

درخت و گسترش فضای سبز داشته باشند.
وی افزود: البته روز درختکاری به این معنا نیســت که 
فقط امروز درخــت بکاریم و به طبیعــت توجه کنیم، بلکه 
معنای آن این است که یکبار دیگر محیط زیست، جنگل ها و 
پوشش طبیعی کشور و نحوه مراقبت از آن را مورد بازنگری 

قرار دهیم.
روحانی اظهار داشــت: درخت همانگونه که آیت و نشانه 
حق اســت، نشــانه ای نیز از عملکرد انسان هاست، شادابی و 
سلامت درختان به معنای درستی رفتار ما با طبیعت است و 
وقتی که درختان و طبیعت پژمرده باشــند، یعنی رفتار ما با 

آنها درست نبوده است.
رئیس جمهور با بیان اینکه امروز فشار زیادی روی منابع 
آب، زمیــن و خــاک و هوا وجود دارد که باید این فشــار از 
روی منابع طبیعی برداشــته شود، خاطر نشان کرد: راه کم 
کردن این فشــار، بهره گیری از تکنولوژی های جدید، اعمال 
مدیریت صحیح و ارتقاء بهره وری اســت. از فشار به طبیعت 
باید در مسیر گذر به سمت بهره وری حرکت کنیم، به منابع 
آبی تعادل بخشــیده و وضع هوا، آب، جنگل ها و تالاب ها را 

بهبود بخشیم.

وی در پاسخ به این سؤال که دولت یازدهم برای تحقق 
توسعه پایدار با رعایت الزامات حفاظت از محیط زیست چه 
اقداماتی کرده اســت؟، گفت: این دولت از روز اول به مسئله 
محیط زیست، اهمیت زیادی داده است. دولت تدبیر و امید، 
شــورای عالی محیط زیســت را احیاء و جلسات منظم آن 
را برگزار کرده اســت. همچنین در این دولت تهیه پیوست 
زیست محیطی برای طرح های بزرگ و ملی، تبدیل به الزامی 

قانونی شده است.
رئیــس  جمهور اظهار داشــت: امــروز وزارت نیرو دقت 
و ســختگیری بیشتری نســبت به بهره برداری از منابع آبی 
زیرزمینــی، اعمال می کنــد و اقدامات اساســی برای احیاء 

تالاب ها، هورها و دریاچه ها انجام شــده اســت و در مســیر 
تثبیت احیــاء تعداد زیادی از تالاب هــا و دریاچه هایی قرار 

گرفته ایم که در حال خشک شدن بودند.
روحانی تصریح کرد: اجرای تعدادی از ســدها به دلیل 
نداشتن پیوست های زیســت محیطی متوقف شده و اجرای 
برخی طرح هــای بزرگ از جمله احــداث جاده ها و خطوط 
ریلی، برای رعایت الزامات زیست محیطی با تغییراتی مواجه 

شده است.
وی خاطرنشــان کرد: این دولت کــه بعضی ها نام دولت 
محیط زیست هم به آن داده اند، به مسئله حفاظت از محیط 
زیست بســیار اهمیت داده و معتقد است توسعه باید پایدار 

باشد و پایداری توسعه در گرو حفاظت از محیط زیست است 
چرا که سلامت محیط زیست، ضامن حفظ سلامت و نشاط 

جامعه است.
رئیس  جمهور ابراز داشت: در اسلام نیز تأکید فراوانی بر 
ضرورت حفاظت از گیاهان، آب، خاک و حتی حیوانات شده 
است و سیره پیامبر)ص( نیز بر همین مبنا استوار بوده است. 
امروز در کشورمان نیز هم رهبر معظم انقلاب تأکید فراوانی 
بر ضرورت حفاظت از محیط زیســت دارند و سیاســت های 
کلی حفاظت محیط زیست را ابلاغ فرموده اند و قوای مختلف 

کشور نیز عزم جدی در این مسیر دارند.
روحانی گفت: باید ســازمان های مــردم نهاد نیز در این 
زمینه بیش از گذشــته فعال شــده و خود مردم نیز به ویژه 
با توجه به فرا رســیدن ایام نوروز و بهار طبیعت، یکبار دیگر 
مسئولیت هایشان در برابر محیط زیست را مورد بازنگری قرار 
دهنــد و هر کس از خودش بپرســد که چه ســهمی و چه 

مسئولیتی برای حفاظت از محیط زیست دارد.
وی تصریح کرد: از همه هنرمندان، ورزشــکاران، اساتید 
و نویسندگان و کسانی که در فضاهای مجازی فعال هستند، 
می خواهم که توجه بیشــتری به مســئله حفاظت از محیط 
زیست داشته باشند و جامعه را برای حراست از محیطی که 

در آن زندگی می کنیم، تشویق کنند.
رئیس  جمهور خاطرنشــان کرد: در هفته های گذشــته 
شــاهد مشقات مردم اهواز، ناشــی از گرد و غبار بودیم و در 
تهران و شــهرهای دیگر نیز شاهد آلودگی هوا هستیم؛ اینها 
همه هشــدارهایی برای ما هســتند تا مسئولیت خودمان را 
در برابــر محیطی که در آن زندگی می کنیم، فراموش نکنیم 
و بســیار امیدوارم که با همــکاری و همدلی مردم و دولت، 
بتوانیم به مســئولیت های خود در قبال محیط زیست عمل 

کرده و از این مسیر به خوبی عبور کنیم.

روحانی در روز درختکاری:

بعضیهابهایندولتنام»دولتمحیطزیست«همدادهاند

رئیس سازمان بسیج مستضعفین گفت: از وظایف 
مبلغان راهیان نور، ایفای نقش تربیتی است و باید به 
جوانان امروز، ایثار و ازخودگذشــتگی دفاع مقدس و 

فرهنگ آن روزها را یادآوری کرد.
به گــزارش فارس، ســردار غلامحســین غیب پرور در 
گردهمایــی دســت اندرکاران و خادم الشــهدای راهیان نور 
سراسر کشور که در حسینیه شهدای بسیج برگزار شد، ابراز 
داشــت: شما کسانی هســتید که مفتخرید در مقوله راهیان 
نور خدمت  کنید و هر کدام از شــما به نحوی سفیران شهدا 
هستید و خوش به سعادت شــما که از شهدا فیض می برید 
و خوش به ســعادتتان که فردا به دیدار امام خامنه ای عزیز 
مشــرف می شــوید.وی ادامه داد: روز دیدار بسیجیان با امام 
خامنه ای، یک روز به یادماندنی برای تک تک ما خواهد بود و 
برای سازمان بسیج مستضعفین یک برگ زرین ورق خواهد 

خورد و خداوند را به واسطه این نعمت، شاکریم.
رئیس ســازمان بسیج مستضعفین با بیان اینکه مبلغین 
راهیان نــور، دو وظیفه عمده برعهــده دارند، گفت: یکی از 

وظایف مبلغان راهیان نــور و همچنین راویان دفاع مقدس، 
توصیف جنگ اســت و در سفرهای راهیان نور می توانند در 

خصــوص عملیات ها و مکان هایی که شــهدا در آن به دفاع 
پرداختند مثل شــلمچه، رودخانه اروند کنار و ... توضیحاتی 

ارائه دهند که همه اینها در قالب توصیف جنگ است.
غیب پرور تاکید کرد: یکی دیگر از وظایف مبلغان راهیان 
نور، ایفای نقش تربیتی اســت و باید به جوانان امروز، ایثار و 
از خودگذشتگی دفاع مقدس و فرهنگ آن روزها را یادآوری 
کنند و بگویند که در سال های ابتدایی آغاز انقلاب اسلامی، 
دشــمن با همه تجهیزاتش به جنگ با ما تاخت تا اســلام را 

از ما بگیرد.
وی افزود: باید به نســلی که جنگ را ندیدند اما فطرت 
پاکی دارند، بگوییم که نســل گذشــته چه رشــادت ها و از 
جان گذشتگی هایی انجام دادند تا اینک در امنیت و آسایش 
زندگی کنیم؛ نســلی که در میدان های جنگ، تیر و ترکش 
خوردند تا اسلام زنده بماند و در آخرین لحظات که جانشان 
را تقدیــم می کردند، ندای یا مهدی)عــج( و یا زهرا)س( و 
یا حسین)ع( ســر می دادند؛ باید گفت که اینها، داشته ها و 
اندوخته های ماندگار دوران دفاع مقدس است و همه مبلغان 
راهیان نور، ســفیران شهدا هســتند که حوادث آن روزها را 

برای نسل های امروز یادآوری می کنند.

سردار غیب پرور در گردهمایی دست اندرکاران راهیان نور:

بایدبهجوانانفرهنگدفاعمقدسرایادآوریكرد

العظمی خامنــه ای رهبر معظم  الله  حضرت آیت 
انقلاب اسلامی عصر دیروز )یکشنبه( در دیدار آقای 
الهام علــی اف رئیس جمهــوری آذربایجان، مذهب 
مشــترک را مهمترین عامل در احســاس قرابت و 
خویشــاوندی جمهوری اســلامی ایران بــا مردم و 
مســئولان آذربایجان خواندند و خاطرنشان کردند: 
ســطح همکاریهای اقتصادی در مقایسه با ظرفیتها و 
امکانات دو کشور بسیار پایین است و حجم تبادلات 

باید تا ۱۰ برابر میزان کنونی افزایش یابد.
حضرت آیت الله خامنــه ای، مواضع دولت آذربایجان در 
قبال جمهوری اســلامی ایران از جملــه در قضیه مذاکرات 
هســته ای را بســیار خوب ارزیابی کردنــد و افزودند: دولت 
آذربایجان در محافل و مجامع سیاسی همواره در کنار ایران 
بوده اســت و این مواضع مثبت، بیش از پیش دو کشور را به 

یکدیگر نزدیک می کند.
رهبر انقلاب اســلامی با اشــاره به عصبانیت دشــمنان 
از روابط نزدیــک ایران و آذربایجــان افزودند: رژیم خبیث 
صهیونیســتی بیش از همه دشمنان در جهت تضعیف روابط 
برادرانــه ایران و آذربایجان تلاش می کند و در مقابل باید از 

ارتباطات صمیمی موجود مراقبت کرد.
ایشان همچنین با تجلیل از مردم آذربایجان و گرایشهای 
دینــی آنان، گفتنــد: خیر و مصلحت دولــت آذربایجان در 

همراهی با احساســات مذهبی مردم است، به نحوی که آنان 
هیچ گونه نگرانی نســبت به مســائل مذهبی از ناحیه دولت 

نداشته باشند.
حضــرت آیت الله خامنه ای، جلب همراهی مردم و تکیه 

بر آنان را مهمترین عامــل در ایجاد مصونیت مقابل قدرتها 
دانســتند و افزودند: اگر پشت دولت آذربایجان به مردم گرم 
باشــد، هیچ قدرتی نمی تواند به شما آسیب برساند و ما نیز 

برای موفقیت دولت و ملت آذربایجان دعا می کنیم.

در این دیدار که آقای روحانی رئیس جمهوری نیز حضور 
داشت، آقای الهام علی اف رئیس  جمهوری آذربایجان با اشاره 
به اشتراکات تاریخی، فرهنگی و دینی دو کشور گفت: ایران 
و آذربایجان همواره در کنار یکدیگر بوده و هســتند و سفر 
حدود یک میلیون نفر از مردم آذربایجان به ایران در ســال 
گذشــته نمونه ای از ایــن پیوندها و اشــتراکات فرهنگی و 

مذهبی است.
آقای علی اف با اشــاره به برخی تلاشها به منظور ایجاد 
اختلاف میان ایران و آذربایجان، افزود: روابط دو کشــور در 
ســطح عالی قرار دارد و این گونه اقدامات دشــمنان، راه به 

جایی نخواهد برد.
رئیس  جمهوری آذربایجان روابط تهران- باکو را در حال 
گســترش خواند و گفت: من در طول سه سال اخیر سه بار 
به ایران ســفر کرده ام و در سال جاری نیز ۲0 سند همکاری 
میان دو کشــور امضا شــده و حجم روابط تجاری دو کشور 

نیز در مقایسه با سال قبل، 70 درصد افزایش داشته است.
آقــای علــی اف در عین حــال، این حجــم از تبادلات 
تجاری را راضی کننده ندانست و با اشاره به برخی طرحهای 
مشــترک در حال اجرا همچون طرح راه آهن مشترک گفت: 
اتصال راه آهن دو کشــور، کار مهمی بود که به انجام رسید 
و همچنین در حال کار بر روی طرح کریدور شمال- جنوب 

هستیم.

در صورت توافق نهایی؛

۸0 هزار زائر سال آینده
 به سرزمین وحی اعزام می شوند

نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت گفت: همین که پذیرفته شود 
چه کســانی در فاجعه منا دخالت داشتند و مسئله دیه را حل کنند به 
یاری خدا موانع از ســر راه برداشته می شود. سال آینده دست کم 8۰ 

هزار حاجی به سرزمین وحی اعزام خواهیم کرد.
به گزارش فارس حجت الاســلام قاضی عســکر در جمع خبرنگاران با اشاره 
به رایزنی هایی در خصوص مســئله حج گفت: بیشتر مســائلی که مورد بحث 
بوده، حل شــده اســت و یکی دو مورد باقی مانده کــه امیدواریم در چند روز 

آینده حل شود. 
وی اظهار داشــت: اگر این مســائل حل شــود امیدواریم که بتوانیم حج را 
راه اندازی کنیم. مسئله شهدای منا بسیار برای ما اهمیت دارد و این موضوع باید 
هر چه زودتر تکلیفش روشــن شــود. آنها معتقد هستند که تحقیقاتشان ادامه 
دارد ،ما هم مدارک فراوانی داریم لذا پیشــنهاد شده که آن کمیته حقیقت یابی 
که تشــکیل دادند را دعوت کنند ما هم از جمهوری اســلامی ایران مدارک و 

مستنداتمان  را ارائه دهیم تا ان شاءالله به فضل الهی این مشکل برطرف شود.
نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت تصریح کرد: همین که پذیرفته شود 
چه کســانی در این قضیه دخالت داشــتند و مسئله دیه را حل کنند ان شاءالله 
موانع از سر راه برداشته می شود. همچنین در خصوص مسئله ای که در فرودگاه 
جده رخ داد به صورت کتبی اعلام شــده است که تخطی گران به 4 سال زندان 

و هزار ضربه شلاق محکوم شده اند.
وی خاطر نشــان کرد:  نکته مهمی که در مذاکرات وجود داشته این است 
که مسئولان عربســتان اعلام کردند که ما درخواســت مجازات شدیدتر برای 
تخطی گران درخواست کرده بودیم اما چون قوه قضائیه عربستان تصمیم گرفته 
بود، دیگر آنها نتوانستند اقدامی انجام دهند اما 4 سال زندان، هزار ضربه شلاق 

و انفصال از خدمت را رسماً و کتباً  اعلام کرده اند که اتفاق افتاده است.
قاضی عسکر درباره راه اندازی کاروان عمره مفرده گفت: عمره مفرده به این 
برمی گردد که اصل مســئله حل شود. اگر طبیعتاً مسئله حج حل شود با توجه 
به اینکه آنها مجازات عاملان این جنایت را رســماً  اعلام کرده اند عمره نیز بعد 

از حج برقرار خواهد شد.
وی اظهار داشت:ســال آینده ان شــاءالله حداقل حدود 80 هزار حاجی به 
سرزمین وحی اعزام خواهیم کرد اگر عدد اضافه شود، طبیعتاً بعداً اعلام خواهد 

شد.
سردار دهقان:

جنگنده بومی قاهر
 سال آینده به پرواز درمی آید

به گفته وزیر دفاع تا پایان امسال از  تانک پیشرفته بومی »کرار« و 
بالگرد ملی »صبا ۲48« رونمایی خواهد شد و سال آینده جنگنده بومی 

»قاهر« به مرحله پرواز خواهد رسید. 
ســردار دهقان در گفت وگو با خبرگزاری فارس در پاســخ به سؤالی درباره 
موضوع رزمایش های نیروهای مســلح و شــایعاتی مبنی بر توقف برخی از این 
رزمایش ها به دلیل فشــارهای خارجی، اظهار داشت: »توقف رزمایش ها امری 
بی معناســت چون اینها امور جاری در نیروهای مســلح است و آموزش، رزم و 

رزمایش دائما انجام می شود.«
وزیــر دفاع افــزود: »امســال رزمایش برگزار نشــده ای نداریــم و حتی 
تست های مان را هم هیچ وقت معطل نکرد ه ایم هرچند ممکن است خیلی روی 

جنبه های تبلیغاتی آن کار نشده باشد.«
سردار دهقان همچنین درباره حاشیه سازی غربی ها درخصوص موشک های 
بالســتیک ایران با بهانه حمل کلاهک های هســته ای، با بیان اینکه آنها با هر 
اقدامــی که توان دفاعی ما را افزایش دهد، مقابله می کنند، گفت: »البته از قبل 
هم پیش بینی می شد که بعد از موضوع هسته ای، آنها بهانه دیگری را علم کرده 

و اقداماتشان علیه نظام را ما را حول آن دنبال کنند.«
سردار دهقان با بیان اینکه در بحث صادرات ما محدودیتی برای خود قائل 
نیســتیم، خاطرنشان کرد: »البته حتما با اســرائیل و آمریکا کار نخواهیم کرد 
ولی هر کشــور دیگری که علاقمند به استفاده از محصولات و تولیدات ما است 
حتما بــا آن همکاری می کنیم و مراوده خواهیم داشــت و الان هم وضعیت و 
جایگاه بســیار خوبی داریم. در بحث های الکترونیک و صنایع مرتبط، صادراتی 
به اروپا داشــته ایم و در بحث واردات مواد اولیه هم همان طور که گفته شــد با 

آنها مراوده داریم.«
وی همچنین درخصوص آخرین وضعیت پروژه ساخت جنگنده بومی قاهر 
نیز تصریح کرد: نمونه یک به یک قاهر قبل از پایان ســال تاکسی خواهد کرد 
و این جنگنده روی باند آمده و حرکت می کند و تســت های پروازی آن نیز در 

سال آینده انجام می شود.
وزیر دفاع ادامه داد: »کار ســاخت قاهر تمام شده است و آماده تست های 
مختلف است که اولین تست آن روشن کردن موتور و روی باند آمدن آن است.«
ســردار دهقان در بخش دیگری از گفت وگو با فارس به موضوع اســتفاده 
روس ها از پایگاه هوایی شــهید نوژه همدان جهت انجام عملیات در ســوریه و 
نیز حواشــی مطرح شده پیرامون این همکاری اشاره کرد و گفت: »طبق قانون 
اساســی ما به هیچ کشوری پایگاه و نقطه استقراری نخواهیم داد اما در موضوع 

سوریه با روس ها همکاری می کنیم.«
وی تصریــح کرد: »به طور طبیعی برای پشــتیبانی از عملیات هایی که در 
سوریه انجام می شــود، نیاز به حضور جنگنده ها و عملیات های هوایی است که 
در این راستا برای عبور و سوخت گیری یا موارد اولیه که جنگنده های روس نیاز 

داشتند، ما تسهیلاتی را برای آنان در پایگاه نوژه فراهم کردیم.«
ســردار دهقان در ادامه این گفت وگو به اقدامــات صورت گرفته در حوزه 
فضایــی و ســاخت و پرتاب ماهواره ها اشــاره کرد و اظهار داشــت: »ما امروز 
زنجیره کامل فضایی را چه در حوزه ماهواره برها، چه ایســتگاه های پرتاب، چه 
ایســتگاه های مدیریت و ارتباط و چه خود ماهواره ها در اختیار داریم و چندین 

ماهواره نیز با کمک دانشگاه ها و صنایع دفاعی ساخته شده است.«
وزیر دفاع با بیان اینکه در گذشــته عمــر و دوام  ماهواره های ما حدود 90 
روز بود، گفت: »ما امروز قادریم ماهواره هایمان را در مدار 500 کیلومتری قرار 
دهیم و به تکنولوژی انتقال مداری هم دست پیدا کرده ایم تا ماهواره از آن مدار 

به مدار بالاتر برود و ماندگاری اش هم در مدار، ۲ سال یا بیشتر باشد.«
سردار دهقان با اشاره به اینکه مشکلی برای فرستادن ماهواره به مدارهای 
میانی وجود ندارد، افزود: »اکنون 3 ماهواره آماده پرتاب داریم که اوایل ســال 

آینده در مدار قرار خواهند گرفت.«
وی در بخش پایانی این گفت وگو درخصوص دســتاوردهای صنعت دفاعی 
نیز گفت: »امســال دستاوردهای زیادی برای رونمایی داشتیم که بخشی از آنها 
صورت گرفت اما دو دستاورد بارز که قصد داشتیم در دهه فجر رونمایی کنیم، 
 تانک پیشــرفته بومــی »کرار« و بالگرد ملی »صبا ۲48« بود که تا آخر ســال 

رونمایی خواهند شد.«

  آیت الله سید محمد حسینی طباطبایی 
دارفانی را وداع گفت

آیت الله سید محمد حسینی طباطبایی از علمای بزرگ سیستان و 
بلوچستان روز شنبه در شهرستان زابل دارفانی را وداع گفت.

این عالم برجسته استان سیستان و بلوچستان که نماینده آیت الله سیستانی 
در منطقه شمال استان بود، سالها در زمینه علوم دینی و فرهنگی به مردم این 

خطه خدمت رسانی کرد.
 علت فوت حجت الاســلام سید محمد حسینی طباطبایی مشکلات کلیوی 

اعلام شد.
این روحانی 81 ساله از ســال 1368 تا چند ماه قبل امام جماعت مسجد 

جامع زابل بود.
مراســم تشــییع پیکر حجت الاســلام ســید محمد حســینی طباطبایی 
 ســاعت 3 بعدازظهــر امروز از مقابــل منزلش واقع در خیابان فردوســی زابل

 برگزار می شود.

رهبرانقلاب در دیدار با الهام علی اف:

خیر و مصلحت دولت آذربایجان
در همراهی با احساسات مذهبی مردم است


